
الهه محمدی – شهروند| »زنان سوری به ورزشگاه 
رفتند، اما زنان ایرانی نه.« این خلاصه ای از حواشی بازی 
ایران و ســوریه در آخرین بازی تیم ملی فوتبال برای 
صعود به جام جهانی بود. تیم ملی فوتبال به جام جهانی 
صعود کرده بود و اگرچه آن بازی با تساوی تمام شد اما 
حواشی آن بازی بیشتر از خود بازی در متن توجه قرار 
گرفت. از برخی نمایندگان مجلس گرفته تا دســتیار 
رئیس جمهــوری در امور حقوق شــهروندی و بعضی 
از چهره های سیاســی به راه ندادن زنانی که پشت در 
اســتادیوم ماندند، اعتراض کردند. فاطمه حســینی، 
نماینده تهران در مجلس ســوال از وزیر ورزش در این 
زمینه را تقدیم هیأت رئیســه مجلس کــرد و در آخر 
وزیر ورزش و جوانان از تــلاش برای ایجاد همفکری و 
هماهنگی های لازم به منظور فراهم شدن زمینه حضور 

خانواده ها در ورزشگاه ها خبر داد. 
حالا درحالی بعــد از تمام این حــرف و حدیث ها، 
آیت الله مکارم  شیرازی ورود زنان به ورزشگاه ها را یک 
بحث انحرافی و آیت الله حسن ممدوحی، عضو جامعه 
مدرســین ورود زنان به ورزشــگاه ها را موجب تهییج 
آنها دانســته که علی مطهری، نماینده مردم تهران در 
مجلس در گفت وگو با »شهروند« می گوید که حاضر 
اســت با مراجع قم در این باره مذاکــره کند.از طرفی 
مصطفی کواکبیان، عضو فراکسیون امید مجلس هم به 
»شهروند« می گوید که وزیر ورزش می تواند این موضوع 
را حل وفصــل کند.بهروز نعمتی، عضو هیأت رئیســه 
مجلس هــم در گفت وگو با »شــهروند« از لزوم ایجاد 
زیرساخت های مناسب برای ورود زنان به ورزشگاه ها 
می گوید و طیبه سیاوشی، عضو فراکسیون زنان مجلس 
هم در گفت وگو با »شهروند« معتقد است باید به ورود 

زنان به ورزشگاه ها امیدوار باشیم.
قصه از کجا شروع شد

36 سال از آخرین حضور زنان در ورزشگاه ها می گذرد 
و بعضی از مسئولان در هر دولتی که سر کار آمده، گهگاه 
به این موضوع پرداخته اند؛ از دولت سیدمحمد خاتمی 
گرفته تــا دولت های نهم و دهم و حــالا دولت تدبیر و 
امید. نخســتین حضور زنان در ورزشگاه های ایران به 
بازی ایران و بحرین در مقدماتــی جام جهانی ۲۰۰6 
بازمی گردد. در این بازی که ایران به جام جهانی صعود 
کرد، علاوه بر زنان، سیدمحمد خاتمی، رئیس جمهوری 
وقت هم از تماشاگران ویژه بود، اما این حضور ادامه دار 
نبود تا این که 11 ســال پیــش و در زمانی که محمود 
احمدی نژاد نخستین  سال ریاســت جمهوری اش را 
پشت سر می گذاشت، تصمیم گرفت موضوع ممنوعیت 
ورود زنان ایرانی به استادیوم های ورزشی را مورد توجه 
قرار دهد. به طوری که او در آغاز  ســال 13۸۵ با ارسال 
نامه ای به رئیس ســازمان تربیت بدنی خواستار فراهم 
کردن امکانات حضور زنان در ورزشــگاه ها شد، اما این 
نامه با اظهارنظرهای متفاوتی در میان مسئولان کشور 
و نمایندگان مجلس شورای اسلامی همراه و درنهایت 

با مخالفت بعضی از علما و مراجع، از دستور کار رئیس 
دولت نهم خارج شد و احمدی نژاد هم عطای ورود زنان 
به ورزشگاه ها را به لقایش بخشید؛ هرچند همان زمان 
هم این موضوع از نظر برخی از چهره های سیاسی بیشتر 

شبیه یک پز سیاسی بود تا یک تصمیم سرنوشت ساز. 
اواخر دولت دهــم بود که ماجرای ممنوعیت حضور 
زنان در ورزشــگاه آزادی برای تماشــای بازی والیبال 
در ســال ۹1 آغاز و بعد از روی کارآمدن دولت یازدهم 
امیدها برای ورود زنان به ورزشــگاه ها دوباره زنده شد، 
اما وضع به همــان منوال بود. هرچند شــهیندخت 
مولاوردی که در دولت یازدهم معاون امور زنان و خانواده 
ریاســت جمهوری بود به این موضــوع اعتراض کرد و 
خواستار برطرف شدن این موضوع بود اما موضوع حل 
نشد تا این که حسن روحانی، رئیس جمهوری دستور 
جدی برای پیگیری حضور زنان در ورزشگاه ها را صادر 
کرد امــا مجوزی در این زمینه صادر نشــد. همچنین 
کمیته مشــترک معاونت زنان ریاســت جمهوری و 
وزارت ورزش بســته پیشــنهادی و راهکارهای ورود 
زنان به ورزشگاه ها را به نهادهای امنیتی ارایه کردند تا 
آیین نامه ای برای این موضوع تدوین شود. این اقدامات 
ادامه داشــت تا این که 1۲ خرداد امســال ورزشــگاه 
1۲هزار نفری آزادی بعد از ۵ســال میزبان حدود 3۰۰ 
زن تماشاگر شد. مولاوردی هم بعد از این حضور زنان 
با اشاره به حضور بیشتر زنان تماشاگر در محل برگزاری 
لیگ جهانی والیبال امسال نسبت به سال های گذشته، 
گفت که عدم اجازه ورود زنان به ورزشــگاه تصمیمی 
مقطعی بوده و ابراز امیدواری کرد شرایط به قبل بازگردد.
این اعلام امیدواری درحالی بود کــه از حضور زنان در 
بازی ایران-سوریه که جشن صعود تیم ملی فوتبال به 
جام جهانی بود، ممانعت به عمل آمد و فقط زنان سوری 
وارد ورزشگاه آزادی شدند. بعد از این اقدام بود که بعضی 

از اعضای فراکسیون زنان مجلس و همچنین معصومه 
ابتکار، معاون امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری و 
شهیندخت مولاوردی، دستیار رئیس جمهوری در امور 
حقوق شهروندی به این موضوع اعتراض کردند و بعد 
از آن ابتکار از اعلام تصویب آیین نامه ای برای ورود زنان 
به ورزشگاه خبر داد. آیین نامه ای که شرایط برای حضور 
زنان در ورزشگاه ها را تســهیل و این امر را امکان پذیر 
می کند.زمان زیادی از انتشار این اظهارات نگذشته بود 
که آیت الله مکارم شیرازی اعلام کرد که »طرح مجدد 

این مسأله، رفتن راه انحرافی است.« 
ورود زنان به ورزشگاه امکانپذیر است 

علی مطهری، نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی 
یکی از کسانی است که همان قدر که در مسائل سیاسی 
بی پرواست، در بعضی مسائل فرهنگی مانند حجاب هم 
جدی است. اما وقتی از او درباره ورود زنان به ورزشگاه ها 
پرســیدیم، هرچند گفت که درباره جهات شرعی این 
موضوع مراجع باید توضیــح بدهند، اما تأکید کرد این 
موضوع با بعضی اقدامات امکانپذیر است. او در این باره 
به »شــهروند« می گوید: »به نظر می آید که اگر برای 
مسابقات فوتبال جایگاه مخصوصی برای زنان در نظر 
گرفته شود، درِ ورود و خروج زنان و مردان از یکدیگر جدا 
باشد و سرویس های بهداشتی جدا برای زنان و مردان 
در نظر گرفته شود و د رورزش هایی که بدن ورزشکاران 
مرد پوشیده باشد، به نظر می رسد اشکال شرعی وجود 
نداشته باشد. هرچند نظر قطعی در این زمینه را مراجع 
و علما می دهند.«نایب رئیس مجلس شورای اسلامی 
با بیان این که اگر لازم باشــد، حاضر است با مراجع در 
این زمینــه مذاکره کند، ادامه می دهــد: »اگر اعضای 
فراکســیون زنان از من این درخواست را داشته باشند 

حاضر هستم این کار را انجام بدهم.« 
دنبال بحران سازی نیستیم

طیبه سیاوشی، عضو فراکسیون زنان مجلس یکی از 
چهره هایی است که بارها درباره ورود زنان به ورزشگاه ها 
سخن گفته اســت؛ او در گفت وگو با »شهروند« ضمن 
توضیح درباره تلاش های فراکسیون زنان برای رایزنی در 
مورد تسهیل این موضوع اشاره ای به ورزش زنان می کند 
و می گوید: »یک مسأله خیلی مهم آماده سازی یک سری 
زیرساخت هاست که ما بتوانیم ورزش زنان را در جامعه با 
توجه به آن بودجه ای که در  سال گذشته در نظر گرفتیم، 
پیش ببریم. البته ما این بودجه را در برنامه ششم توسعه 
و بودجه  سال ۹6 در نظر گرفتیم و در بودجه ۹7 هم آن 
را افزایش خواهیم داد.« او ادامه می دهد: »ما با همکاری 
وزارت ورزش و شهرداری تهران در پی این هستیم که 

زیرساخت های لازم را برای ورزش زنان مهیا کنیم. 
سیاوشــی با بیان این که تهران برخلاف بســیاری 
از شــهرهای بزرگ دنیا فاقد یک جاده تندرســتی یا 
سلامت است، ادامه می دهد: »این امکان بزرگی است 
که می تواند مورد اســتفاده زنان قرار بگیرد تا از میزان 
آسیب ها و مشکلات جسمی و روانی زنان کاسته شود. 
اینها موضوعاتی است که در لایحه وظایف و اختیارات 
وزارت ورزش و جوانان در نظر گرفته شــده اســت. دو 
ماده ویژه در این لایحه به زنــان اختصاص پیدا کرده 
اســت که هم در جهت توسعه و گســترش امکانات و 
تسهیلات ورزشــی ازجمله اماکن ورزشــی و هم در 
جهت مناسب ســازی اماکن ورزشــی برای ورود زنان 
است. هر دوی این موارد به تصویب کمیسیون فرهنگی 
مجلس رسیده اســت و هنوز هم لایحه در دستور کار 
این کمیسیون قرار دارد.«سیاوشی با بیان این که زنان 
مجلس به دنبال ایجاد هیاهو برای این موضوع نیستند 
و اجازه دهید کارها برای ورود زنان به ورزشــگاه پیش 
برود، ادامه می دهد: »ما می خواهیم این مشکل را حل 
کنیم و نمی خواهیم بحران ایجاد کنیم.«او در آخر اضافه 
می کند: »همه به ورود زنان به ورزشگاه ها امیدوار باشیم 

و بهتر است برای این موضوع تلاش کنیم.« 
لزوم اقدامات فرهنگی جدی است

بهروز نعمتی، عضو هیأت رئیســه مجلس شورای 
اسلامی هم در گفت وگو با »شهروند« با بیان این که ما 
باید شرایط حضور زنان در مجموعه های مختلف ورزشی 
را فراهم کنیم، گفت: »حضور زنان در ورزشگاه ها نیازمند 
یک ســری اقدامات جدی فرهنگی است. ما باید قبول 
کنیم که زنان سال هاســت که در ورزشگاه ها نبوده اند 
و همین موضــوع نیازمند کارهای فرهنگی اســت و 
بسترسازی برای ورود زنان به ورزشگاه ها بسیار اهمیت 
دارد.«او ادامه می دهد: »موضوع ورود زنان به ورزشگاه 
فقط دست وزیر ورزش نیست و در کمیته های مختلف، 
شــورای تأمین و اعضای کمیسیون فرهنگی مجلس 
در این زمینه نظر دارند. بسترسازی برای ورود زنان به 
ورزشگاه ها اقدامی جدی است که حتما باید موردنظر 

مسئولان مرتبط با این موضوع قرار بگیرد.«

روی خط خبر
علی مطهری، درباره ورود زنان به ورزشگاه در گفت وگو با »شهروند«: 

حاضرم با مراجع مذاکره کنم
 بهروز نعمتی، عضو هیأت رئیسه مجلس در گفت وگو با »شهروند« : بسترسازی برای ورود زنان به ورزشگاه ها اقدامی جدی است

 طیبه سیاوشی، عضو فراکسیون زنان در گفت وگو با »شهروند« : به ورود زنان به ورزشگاه ها امیدوار باشیم

رئیس هیأت تحقیق و تفحص از بنیادشهید 
مطرح کرد:

شرکت ۳۱ نفری که بانک دی را غارت 
کردند در اختلاس بانک سرمایه 

ایلنا|  رئیس هیــأت تحقیــق و تفحص از 
بنیادشــهید گفت: افرادی که بانک دی را غارت 
کردند در بانک سرمایه  هم اختلاس کردند. این 
31 نفر در تمام بانک ها دست انداخته اند. یکی از 
مبالغ اختلاس در بانک ســرمایه 11۰۰ میلیارد 
تومان بوده که به اسم یک شــرکت، زمینی که 
ارزش آن 1۰۰ میلیــارد بود را به عنــوان وثیقه، 
سندسازی کردند و روی آن 11۰۰ میلیارد تومان 
وام گرفتند. این مبلغ دیگر غیرقابل وصول است 
این 31 نفر باید هرچه زودتر تعیین تکلیف شود. 
امیر خجســته، رئیس هیأت تحقیق و تفحص از 
بنیادشــهید، درخصوص آخرین وضع تحقیق 
و تفحص از پرونده بنیادشهید گفت: این پرونده 
به شعبه 7 دادســرای کارکنان دولت ارجاع داده 
شده اســت. ما در مجلس دهم با آقای لاریجانی 
صحبت کردیم. من 3۰ هزار سند خدمت ایشان 
نشــان داده ام و بعد پیش آقــای آملی لاریجانی 
رفتیم که درنهایت به آقای دولت آبادی، دادستان 
تهران، دستوراتی دادند و تعدادی دستگیر شدند. 
وی تصریح کرد: این بهترین تحقیق و تفحصی بود 
که در مجلس صورت گرفت و جواب داد. فقط در 
یک قلم ۵۰۰ میلیارد تومــان از صرافی بانک دی 
اختلاس شده و به دوبی منتقل شــده بود اما ما 
ایستادگی کردیم تا این مبلغ برگشت داده شد. 
تاکنون کدام تحقیق و تفحص توانسته پولی را به 

بیت المال باز گرداند؟
خجسته ادامه داد: هتل سفید، کنار بندر انزلی 
از دســت رفته بود اما مــا آن را بازگرداندیم این 
هتل الان ۲۰۰ میلیارد تومــان ارزش دارد. عضو 
کمیسیون شــوراها افزود: وام های کلانی که از 
این مجموعه صادر شــده از رقم 1۰۰ میلیارد تا 
3۰۰ میلیارد بوده است. 31 نفر مفسد اقتصادی 
در بانک های دیگر هم دســت برده بودند و وثایق 
مشکوک الوصول و غیرقابل وصول نیز داشتند و 

اصلا معلوم نیست این پول ها برگردد یا خیر. 

کارت زرد مجلس به وزیر نفت
میهمان  دیــروز  نفت  وزیــر  خبرآنلاین| 
بهارستان نشینان بود تا به سوال هادی قوامی در 
مورد خرید لوله از خارج به ویژه چین و همچنین 
سوال حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر 
درخصــوص طــرح برندینــگ جایگاه هــای 
سوخت پاســخ دهد. بیشــترین توضیحات او 
متوجه سوال قوامی شــد مبنی بر این که چرا 
وزارت نفت اقدام به خرید لوله از شــرکت های 
خارجی کرده است و این قرارداد با شرکت »لوله 
گستر اسفراین« بسته نشده است. هادی قوامی 
نماینده مردم اسفراین خطاب به وزیر نفت گفت: 
ما یک ســوال مشــخص داریم و آن این که چرا 
شرکت نفت از ظرفیت های داخلی مانند شرکت 
»لوله گستر اســفراین« که توان تولید 6۰ هزار 
تن لوله را دارد و از  ســال ۸4 فعالیت می کند و 
امتحانش را پس داده استفاده نمی شود. او گفت: 
در سال ۸۹ یک قرارداد از شرکت خارجی گرفته 
شد و به این شرکت داده شد و در دولت یازدهم 
امتحانش را پس داده اســت. آیا فعالیت چنین 
شرکت داخلی نمی ارزد به تولیدات بی کیفیت 

چینی؟
ســپس تریبون به وزیــر نفت داده شــد تا 
توضیحاتش را ارایه کنــد. زنگنه ابتدا به کمبود 
منابع مالی اشــاره کــرد و گفت: جــز درمورد 
پــروژه غــرب کارون و پارس جنوبــی در تمام 
ســرمایه گذاری ها نزدیــک به توقف هســتیم 
و کمبود منابــع داریــم. کما این که قــرارداد 
۲۵۰ میلیون دلاری برای لوله های بدون درز به 
دلیل کمبود منابع و مشکلات دیگر متوقف شد. 
وزیر نفت با بیان این که سابقه من نشان می دهد 
چقدر به فکر تولید داخل هستم گفت: هر کاری 
از دستم بر بیاید انجام می دهم. حاجی دلیگانی 
نماینده مردم شاهین شــهر نیــز از بیژن زنگنه 
درباره علت اجــرای طــرح برندینگ برخلاف 
اختیــارات قانونی وزیر پرســید. هرچند  هادی 
قوامی از به رأی گذاشــتن سوال خود صرف نظر 
کرد و از توضیحات وزیر قانع شد اما پس از اعلام 
قانع نشدن حاجی دلیگانی از پاسخ های زنگنه، 
مجلس با 1۰6 رأی موافق،  ۸۰ رأی مخالف و 6 
رأی ممتنع از مجموع ۲11 نماینده به وزیر نفت 

کارت زرد نشان داد. 

تصویب کلیات طرح اصلاح بودجه 
برای کمک به مناطق زلزله زده

ایسنا| نمایندگان مجلس با کلیات طرح یک 
فوریتی اصلاح بند ه تبصره 1 و الحاق یک بند به 
تبصره ۹ قانون بودجه ســال ۹6 موافقت کردند. 
پیش از تصویب کلیات این طرح علی لاریجانی 
گفت: این که برای کمک بــه زلزله زدگان از یارانه 
اقشــار دیگر گرفته شــود موضوعی است که با 
برنامه ششم مغایرت دارد اما درحال حاضر بحث 
ما کلیات این طرح است و پس از تصویب کلیات 
می توانیم اشــکالات را رفع کنیــم. در این طرح 
پیش بینی شده در طول 4 ماه پایانی  سال جاری 
1۰ درصــد از مبالغ پرداختی از هر یــک از افراد 
خانوار بابت اجرای قانون هدفمندی به استثنای 
خانواده های تحت پوشش کمیته امداد، بهزیستی 
و افراد ســاکن در منطقه زلزله زده به طور ماهانه 
کسر و برای ترمیم زیرساخت های اصلی مناطق 

زلزله زده اختصاص پیدا کند.

روحانی: 

 قدس پایتخت دولت فلسطینی 
خواهد بود

دولت|  رئیس جمهوری حســن روحانی تأکید 
دارد که قدس پایتخت دولت فلسطینی خواهد بود. 
او پیش از عزیمت به ترکیه جهت حضور در اجلاس 
فوق العاده سران ســازمان همکاری اسلامی درباره 
قدس شــریف تصریح کرد: قدس در زمین مقدس 
همه مسلمانان و پایتخت دولت فلسطینی خواهد بود 
و ما این هدف مهم و مقدس را هیچ گاه از یاد نخواهیم 
برد. حسن روحانی بعد از ظهر دیروز پیش از عزیمت 
به ترکیه جهت حضور در اجلاس فوق العاده ســران 
سازمان همکاری اسلامی با موضوع قدس شریف با 
بیان این که این سفر به دعوت رئیس جمهوری ترکیه 
به عنوان رئیس سازمان همکاری های اسلامی انجام 
می شود، خاطرنشــان کرد: حادثه ای که امروز با آن 
مواجهیم بسیار حایز اهمیت اســت. چراکه قدس 
و بیت المقدس ســرزمینی مقدس برای مسلمانان 
و همچنین یهودیان و مســیحیان اســت و در این 
سرزمین آنچه که غریب و غریبه است، صهیونیست ها 
هستند. وی با تأکید بر این که مسلمانان، مسیحیان 
و یهودیان قرنها در کنار یکدیگر در فلسطین زندگی 
کرده اند، به تصمیم اخیــر رئیس جمهوری آمریکا 
مبنی بر انتقال سفارت این کشور به بیت المقدس 
اشاره و خاطرنشان کرد: تصمیم نادرست و غیرقانونی 
رئیس جمهوری آمریکا برای اعلام این که سفارت این 
کشور به بیت المقدس منتقل شود، برای مسلمانان 
بسیار گستاخانه بود. به این دلیل که سرزمین قدس 
به یک ملت یا منطقه جغرافیایی تعلق ندارد. روحانی 
تصریح کرد: پیام جمهوری اسلامی ایران در اجلاس 
استانبول این خواهد بود که موضوع فلسطین همواره 
موضوع اول دنیای اســلام و قدس همواره سرزمین 
مقدس برای همه ماســت و ما مســلمانان در همه 
مجامع بین المللی به ویژه سازمان ملل باید اقدام اخیر 
آمریکا را محکوم کنیم و نادرست بودن آن تصمیم و 
همچنین حمایت قاطع خود از ملت فلسطین را اعلام 
نماییم و تا زمانی که مردم فلسطین به سرزمین خود 
بازنگشته اند این حرکت در دنیای اسلام ادامه دارد و 
انتفاضه مردم فلســطین تا دستیابی به اهداف شان 
ادامــه خواهد داشــت. وی در پایــان گفت: قدس 
سرزمین مقدس همه مســلمانان و پایتخت دولت 
فلســطین خواهد بود و این هدف مهم و مقدس را 

هیچ گاه از یاد نخواهیم برد.

رئیس جمهوری دستور تأمین آب 
گام دوم طرح 550 هزار هکتاری 

خوزستان را صادر کرد
ایرنا|  رئیس جمهــوری در پی نامه اســتاندار 
خوزستان، دستور تخصیص آب برای گام دوم طرح 
۵۵۰ هزار هکتاری در خوزســتان موسوم به طرح 
رهبری را صادر کرد.استاندار خوزستان هشتم آذر 
امسال در نامه ای به حسن روحانی، رئیس جمهوری 
خواستار تأمین آب گام دوم طرح ۵۵۰ هزار هکتاری 
خوزستان شــد. پس از آن نامه ای از سوی محمود 
واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهوری خطاب به رضا 
اردکانیان، وزیر نیرو، ارسال شد که در آن دکتر حسن 
روحانی، رئیس جمهوری با اشــاره به نامه استاندار 
خوزســتان درخصوص طرح ۵۵۰ هــزار هکتاری 
پی نوشــت کرد: اقدامات فوری برای شروع فاز دوم 
طرح به عمل آید. طرح ۵۵۰ هزار هکتاری در جریان 
سفر رهبر معظم انقلاب در اسفند 137۵ به تصویب 
رســید ولی عملیات اجرایی آن به صورت جدی در  
ســال 13۹۲ همزمان با آغاز به کار دولت یازدهم 
عملیاتی شد.در گام نخست این طرح 1.۵ میلیارد 
ریال از محل صندوق توســعه ملی و ذخیره ارزی، 
برای اجرای آن اختصاص یافت و هم اکنون در گام 
نخست 33۰ هزار از این طرح به بهره برداری رسیده 
یا درحال اجراست. گســتره این طرح زیربنایی که 
قرار اســت با اتمام آن ۹ میلیون تن به محصولات 
کشاورزی خوزستان اضافه شود کل استان به ویژه 
مناطق غربی و مرکزی استان را شامل می شود.قرار 
اســت برای اجرای فاز دوم علاوه بر تخصیص آب، 
چهار میلیارد دلار از محل صندوق ارزی برای اجرا و 
تکمیل این طرح بزرگ ملی اختصاص یابد. تأمین 
آب این طرح مهم کشاورزی در چند  سال گذشته با 

مشکلاتی همراه بوده است.

وزیر اطلاعات: 

داعش اسلحه خود را زمین نگذاشته است
پایگاه اطلاع رسانی وزارت اطلاعات|  وزیر 
اطلاعات گفت: افراط گرایــی مذهبی در هر دینی 
و مذهبی که وجود داشــته باشــد به حرکت های 
نامعقول و ناهنجار ازجمله تروریســم می انجامد. 
حجت الاسلام والمسلمین علوی طی سخنانی ضمن 
تشریح علل ایجاد گروه های تروریستی تصریح کرد: 
داعش امروز زمین را از دســت داده ولی همچنان 
وجود دارد و اسلحه خود را بر زمین نگذاشته است و 
به دنبال تصاحب زمین در مناطقی چون افغانستان، 
پاکستان، آسیای میانه یا هر نقطه دیگری که بتوانند، 
هســتند تا ایده خلافت را احیا کننــد. وی گفت: 
حاکمیت جریان های تروریستی پایان یافته است 
ولی وجود آنها پایان نیافته است. علوی افزود: جریان 
تکفیری و تروریستی، یک الگوی انحرافی از اسلام و 
خلافت اسلامی است که توسط استکبار دنبال شد 
به نحوی که این جریان را جایگزین انقلاب اسلامی 
کند یا آن را به عنوان انقلاب اسلامی بدلی ارایه دهد. 
وزیر اطلاعات تصریح کرد: اســتعمار برای این که 
عطش و علاقه مندی جوانان مســلمان به انقلاب 
اسلامی ایران را از بین ببرد و آن را از مسیر اصلی خود 
منحرف کند، تلاش کرد تا یک انقلاب اسلامی بدلی 
ایجاد و از شــکل گیری یک محوریت جامع در این 

زمینه جلوگیری کند. 
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میز سیاست

سیدمحمود علیزاده طباطبایی: فائزه
 و یاسر  هاشمی ممنوع الخروج هستند

ایلنا نوشــت: وکیل محمدعلی طاهــری از ارجاع 
پرونده موکل خود به شعبه 1۵ دادگاه انقلاب خبر داد. 
سید محمود علیزاده طباطبایی در مورد آخرین وضع 
پرونده محمد علی طاهری گفت: با توجه به این که رأی 
در دیوانعالی کشور نقض شــده است، پرونده به شعبه 
هم عرض یعنی شــعبه 1۵ دادگاه انقلاب ارجاع شده 
است. وی افزود: باید منتظر باشیم که شعبه تعیین وقت 
و به ما ابلاغ کند تا رسیدگی مجدد شروع شود. این وکیل 
دادگستری درباره خبر ممنوع الخروجی برخی از اعضاي 
خانواده مرحوم آیت الله  هاشــمی گفــت: من از طرف 
خانواده آقای  هاشــمی این موضوع را پیگیری کردم. 
براســاس ماده 16قانون گذرنامه فائزه و یاسر  هاشمی 
و پسر فائزه و محسن  هاشمی ممنوع الخروج هستند. 
وی افزود: این ممنوع الخروجی به معنی این نیست که 
این افراد اتهامی دارند زیرا ماده 16قانون گذرنامه مقرر 
می دارد اگر قاضی مصلحت بدانــد، می تواند افراد را از 

خروج از کشور منع کند.
گلایه ناطق نوری از مستند قائم مقام

ایلنا نوشــت: یک روزنامه نگار با اشــاره به دیدار خود با 
ناطق نوری از گلایه وی نسبت به مستند قائم مقام خبر داد. 
مصطفی ایزدی )روزنامه نگار( در یادداشتی با عنوان »دیدار 

با حاج آقا ناطق نوری« نوشــت: روز – یکشــنبه 1۹ آذر – 
توفیق دست داد به دیدار حضرت حجت الاسلام والمسلمین 
حاج ناطق نوری بروم. در این دیــدار خوب، صحبت هایی 
درباره فیلم »قائم مقام« پیش  آمد که بســی تعجب انگیز 
بود. ایشان گفتند که فیلم را آوردند من دیدم و از آنان گله 
کردم که اگر می خواســتید از من مطلبی هم در این فیلم 
داشته باشید، چرا نیامدید با من مصاحبه کنید و رفته اید 
 از آرشــیو مرکز انقلاب اسلامی اســتفاده کرده اید؟ من

 17-1۸ سال قبل در فضایی دوســتانه و غیرمصاحبه ای 
نشسته ام و خاطرات گفته ام. قرار هم بود که آن خاطرات در 
کتاب چاپ شود که چاپ شــد و اصلا قرار نبوده به صورت 
فیلم منتشر شود. کســی که دوستانه می نشیند و خاطره 
می گوید و اطمینان هم دارد که این فیلم را جایی نشــان 
نمی دهند، هر گونه که دلش خواست روی مبل می نشیند، 
حرف می زند، می خندد، طنز می گوید، شوخی می کند و 
نمی دانم این چه کاری بود کردند که این قدر انتقادبرانگیز 
شود؟ ایشان گفتند که بعد از آن، با مسئولان مرکز اسناد 
انقلاب اسلامی صحبت کردم و آنها از چگونگی خارج شدن 
فیلم خاطرات من از آرشیو آن مرکز اظهار بی اطلاعی کردند! 

این هم باعث ناراحتی من شد. 
بعید است گفت وگویی بین دو جریان
اصولگرا و اصلاح طلب صورت بگیرد 

نامه نیوز نوشــت: عضو شاخص فراکسیون ولایی 

مجلس از ایده گفت وگوی بین جریانات سیاســی 
اصولگرا و اصلاح طلب اســتقبال کرده و می گوید: 
معتقدم گروه های درون نظام باید بر سر موضوعات 
مختلف با هم بنشینند و حرف بزنند، حتی اگر لازم 
باشد بر ســر هم نیز داد بزنند و دعوا و یقه گیری هم 
کنند تا اختلافات را به حداقل رســانده و به وحدت 
بیشتری برسند. حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری، 
نماینده اصولگرای مجلس شورای اسلامی پیرامون 
ایده گفت وگــوی بین جریانات سیاســی اصولگرا 
و اصلاح طلب و تشــکیل یک پارلمان یــا اتاق فکر 
مشترک بین این دو جریان گفت: چون نه اصلاحات 
و نه اصولگرایان رأس و لیدر ندارند، لذا بعید می دانم 
که این گفت وگو اتفاق بیفتد؛ اگر چنین اتفاقی بیفتد 
خیلی خوب است و حتی خود بنده نیز آمادگی دارم. 

رفتارهای احمدی نژاد در مجمع 
به روایت یک شاهد عینی

خبرآنلایــن نوشــت: علــی احمــدی، رئیس 
کمیسیون مشــترک مجمع تشخیص مصلحت 
نظام گفت: مسئولان نهادهای حاکمیتی در مقطع 
ابلاغ سیاست های کلی نظام می گویند »بهَ بهَ این 
سیاست ها مشکلات بزرگی را حل می کند«، اما بعد 
سیاســت های کلی ابلاغی را به بایگانی می دهند و 
اجرا نمی کنند. امروز یکــی از دغدغه های اعضای 

این نهاد حاکمیتی آن اســت که چرا راهکارهای 
حل مشــکلات و چالش هــای کشــور در قالب 
سیاست های کلی نظام به اجرا در نمی آید. مرحوم 
 هاشمی رفسنجانی دنبال راهکاری بود تا مانع بی اثر 
ماندن سیاست های کلی انتخابات شود. راهکاری که 
شاید در دوره جدید با تبدیل شدن مجمع تشخیص 
به مجلس ســنا تأثیر خود را نشــان دهد. رئیس 
کمیسیون مشترک مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و دفتر مقام معظم رهبری، علاوه بر بررســی موارد 
فوق الذکر، روایتی هم از رفتارهای احمدی نژاد در 
جلسات مجمع تشــخیص مصلحت نظام داشت. 
به گفته او زمانی که احمد توکلــی به مواضع تند 
احمدی نژاد انتقاد کرده و او در پاسخ خندیده بود، 
عکاسان در جلسه حضور نداشــتند و عکسی که 
منتشر شــده مربوط به بخش دیگری از مذاکرات 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده است. به زعم 
وی قطعا توکلی انتظار داشت، دیگر اعضای مجمع 
این موضعگیری را پیگیری کنند. اما با وجودی که 
مواضع بیرونی آقای احمدی نژاد مورد تأیید کلیت 
مجمع تشخیص و اکثریت اعضای آن نیست، شاید 
بنا به مصلحتی این مســأله پیگیری نشد. احمدی 
درباره تحمل بالای نظــام و برخوردهای احتمالی 

آتی با احمدی نژاد هم سخن گفت.

شهروند| نمایندگان مجلس دیروز با تصویب ماده یک طرح اصلاح قانون 
انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روســتا مقرر کردند که اقلیت های دینی 
امکان نامزدی در انتخابات شوراهای اســلامی را دارند. اکنون براساس این 
مصوبه، به نظر می رسد که راه ورود برای عضو زرتشتی تعلیق شده شورای شهر 
هرچند نمایندگان به طــرح رأی داده اند، اما  یزد نیز هموار شده است.  
همچنان باید برای ورود سپنتا نیکنام به شورای شهر یزد منتظر تأیید نهایی 

این مصوبه از سوی شورای نگهبان یا مجمع تشخیص مصلحت نظام باشیم. 
تبدیل یک اتفاق به قانون

شاید در ابتدا کسی فکر نمی کرد که ماجرای سپنتا نیکنام تبدیل به فرآیندی 
شود که برای حل آن مهمترین نهادهای نظارتی و قانونی کشور دست به کار 
شوند. ماجرا البته از بیانیه روابط عمومی دیوان عدالت اداری آغاز شد که اعلام 
کرد »سپنتا نیکنام نمی تواند در جلسات شورای شهر شرکت کند.« مرجع این 
بیانیه از سوی این سازمان متأثر از حکمی بود که شورای نگهبان صادر کرد. این 
نهاد نظارتی در استدلال خود آورد که »یک زرتشتی به عنوان اقلیت نمی تواند 
امورات مسلمانانی که در اکثریت هستند را برعهده بگیرد.« این ماجرا بلافاصله 
با ورود مجلس همراه شد؛ رایزنی های بین مجلس و شورای نگهبان به جایی 
رسید که »تا زمانی که قانون تغییر نکند سپنتا نیکنام بتواند مانند دوره قبل به 

کار خود ادامه دهد.« موضوع تا آن جا مهم شد که به یکی از مباحث میان سران 
سه قوه در نشست های اخیر نیز رفت؛ ماحصل این نشست ها این گونه شد که 

»رأی صادره درباره سپنتا نیکنام توسط قوه قضائیه به تعویق بیفتد.« 
طرح در دستور کار مجلس

منع حضور سپنتا نیکنام با نظر شورای نگهبان موجب شد تا طرحي با عنوان 
»اصلاح قانون تشکیلات، وظایف و انتخابات شوراهای اسلامی کشور و انتخاب 
شهرداران« در دستور کار مجلس قرار بگیرد و به صورت دو فوریت به مجلس بیاید 
و مورد تصویب نمایندگان قرار بگیرد. در ماده یک این طرح که مربوط به حضور 
اقلیت ها در شوراي شهر است، آمده که »اقلیت های دینی شناخته شده در قانون 
اساسی ساکن در شهرها و روستاهای کشور می توانند نامزد انتخابات شوراهای 
اسلامی همان شهر و روستا شوند. اقلیت های دینی شناخته شده در قانون اساسی 

به جای اسلام باید به اصول دین خود اعتقاد و التزام عملی داشته باشند.«
مخالفان طرح و استدلال موافقان

بعد از گذشت یک ماه، بالاخره دیروز همان طور که انتظار می رفت برخی 
از نمایندگان در مخالفت با طرح مذکور ورود کردند؛ نماینده مردم قائمشهر و 
سوادکوه ازجمله نمایندگانی بودند که ساز مخالفت را نواخت. علي ادیاني راد 
در قامت مخالف با این طرح گفت: »اگر در یک روستا، تمام سه نفر یا ۵ نفر عضو 

شورا به فرض محال از اقلیت هاي دیني انتخاب شوند، این سوال پیش مي آید 
که  آیا برابر اصل صد و پنجم قانون اساسی، این شورا اسلامي است؟ پس این 
طرح در تغایر با قانون اساسی است.« لاریجاني در این هنگام گفت: »نه چنین 
تغایري وجود ندارد.« ادیاني راد ســخنان لاریجاني را قطع کرد و گفت: »من 
پیشنهاد می کنم که اگر قرار است عزیزان اقلیت دیني در شوراي شهر باشند، 
به تناسب جمعیت به شــرط اخذ آراي حداکثري حاضر شوند.« اما رئیس 
مجلس بر استناد قبلي اش در این رابطه تأکید کرد و گفت: »اگر به صورتجلسه 
مذاکرت مجلس خبرگان رجوع کنید، دقیقا همین شبهه شما مطرح شده 
است که اگر اسم شوراها را »شوراي اسلامي« مي گذارید معني اش این است 
که در جاهاي مختلف غیرمسلمان نمي تواند عضو باشد؟ شهید بهشتي هم 
در پاسخ مي گویند مقصود این است که همه مي توانند در انتخابات شوراها 
شرکت کنند اما تصمیماتشان باید اسلامي باشد.« اسفندیار اختیاری، نماینده 
زرتشتیان در مجلس نیز در موافقت با این طرح گفت: »مستند شوراي نگهبان 
برای ممانعت از حضور اقلیت ها در شوراهاي شهر به بخشی از صحبت هاي 
حضرت امام)ره( بود که اتفاقا به هیچ عنوان به اقلیت هاي دیني اشاره نداشت و 
این را بیت امام نیز تصدیق کرده اند. او ادامه داد: همان قانوني که ۲۰ سال است 

اجرا می شود، باید پابرجا باشد. این قانون تضادي با نظر شوراي نگهبان ندارد.«

راه ورود سپنتا نیکنام به شورای شهر یزد هموار می شود؟ 

چراغسبزمجلسبهاقلیتها

رنا
: ای

س
عک

  


